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Modern dairy industry is socially important branch of agriculture. This is due to the fact that the food produced 
from the milk, have a high nutritional value and are the most important part of the human diet. Therefore, the main 
criterion for food security in the country is sustainable per capita consumption of milk and dairy products. While the 
coverage of milk and dairy products in the framework of norms depends not only on the security organizations of 
processing raw materials, but also on the efficiency of the interaction between agricultural and dairy organizations. The 
proposed model creation processing of agricultural consumer cooperatives, which will generate additional income by 
agricultural organizations and maximum capacity utilization of the processing organization included in the integration.
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Автор рассматривает основные теоретические подходы, сложившиеся в отечественной и зарубежной эко-
номической литературе относительно необходимости и возможности регулирующего воздействия государства 
в целях активизации инновационной деятельности предприятий, развития инновационной инфраструктуры, 
раскрывает основные функции государства  в этой сфере, содержание и этапы оценки регулирующего воз-
действия государства, стратегические цели и функции оценки регулирующего воздействия государства в ин-
новационной сфере. Результаты проведенного источниковедческого анализа позволяют автору сделать вывод о 
том, что  оценка регулирующего воздействия государства в инновационной сфере должна быть законодательно 
оформлена  как комплексная процедура оценочного и аналитического характера, что позволяет соединить их 
в воедино, проследить их взаимовлияние, определить синергизм взаимодействия и возможности проявления в 
других, не входящих в конкретную оценку сферах. 
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The author examines the basic theoretical approaches, which were established in the domestic and foreign 
economic literature relative to need and the possibility of the control action of state for purposes of the stimulation of 
the innovation activity of enterprises, development of innovation infrastructure, reveals the basic functions of state in 
this sphere, the content and the stages of the evaluation of the control action of state, to strategic purpose and function 
of the evaluation of the control action of state in the innovation sphere. The results of the carried out historiographic 
analysis make possible for the author to make the conclusion that the evaluation of the control action of state in the 
innovation sphere must be legislative designed as the complex procedure of estimated and analytical nature, which 
makes it possible to connect them in together, to trace their reciprocal effect, to determine the synergism of interaction 
and possibility of manifestation in, other not entering the concrete estimation spheres.
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Формирование благоприятной предпринимательской среды, создание максимально комфортных условий 
для ведения предпринимательской деятельности в современной России имеет не только важное экономиче-
ское, но и существенное социальное значение. Соответственно, совершенствование форм государственной 
поддержки предпринимательской деятельности в Российской Федерации является определяющим фактором 
регулирования перспектив развития предпринимательства в стране. Это актуализирует необходимость исполь-
зования комплексного подхода и к теоретическому осмыслению и к построению и функционированию систе-
мы государственной поддержки предпринимательской деятельности. Функцию материальной поддержки пред-
принимательства государство выполняет главным образом посредством размещения государственных заказов, 
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проведения государственных закупок,  предоставления субсидий и иных форм финансовой помощи, которые 
предназначены для содействия отдельным отраслям промышленности, регионам страны, а иногда и отдельным 
предпринимателям.
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The suitable, entrepreneurship medium formation, the maximal comfortable conditions creation for the 
entrepreneurship in modern Russia has not only the important economic value but considerable social one. Thus, 
the entrepreneurship state support system improvement is considered to be the key factor for the entrepreneurship 
development perspectives in the country. This fact substantiates the necessity of the complex approach use and the 
theoretical background of the entrepreneurship state support system operation. The state material support function 
is realized through the state orders allocation, the state purchases organization, the financial aid and subside granting 
necessary for the separate branches, the country regions and sometimes for the separate businessmen assistance. 
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Глобальные процессы, связанные с развитием технологий, промышленности, энергетики, транспортной 
инфраструктуры, ростом городов, сокращением неосвоенных территорий, вырубкой лесов, и многих других яв-
лений, вызванных деятельностью людей, привели к изменению окружающей среды. Коренным образом изме-
нился характер питания человека. Пищевые продукты по большинству параметров перестали соответствовать 
природным «эталонам». В пищевых продуктах все чаще обнаруживают канцерогены (диоксин, бензопирен и 
др.), гербициды и пестициды, минеральные удобрения, крайне токсичные тяжёлые металлы (ртуть, свинец, 
кадмий), радиоактивные изотопы, антибиотики, гормоны, бактериальные и грибковые токсины, и массу других 
очень опасных соединений. Многие вредные вещества являются сильнейшими окислителями, разрушающими 
клетки организма и их генетический аппарат и приводящими к ускоренному старению и развитию онкологи-
ческих заболеваний, в том числе заболеваний молочной железы. В последние годы наметилась устойчивая 
тенденция по использованию функционального питания для профилактики и лечения заболеваний молочной 
железы у женщин с помощью противоэстрогенной диеты. Предложены направления профилактики заболева-
ний молочной железы у женщин с помощью продуктов, которые способствуют выведению эстрогена из орга-
низма (капуста, пшеничные отруби, морепродукты и жирную рыбу, бобы, в т.ч. соя, овощи и фрукты, зелень). 
Определены мероприятия для усиления обмена эстрогена в организме человека.
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The global processes connected with development of technologies, the industries, energy drinks, transport 
infrastructure, growth of the cities, reduction of undeveloped territories, deforestation, and many other phenomena 
caused by activity of people, led to environment change. Radically nature of a food of the person changed. Foodstuff on 
the majority of parameters ceased to correspond to natural «standards». In foodstuff even more often find carcinogens 
(dioxine, petrolpyrene, etc.) herbicides and pesticides, mineral fertilizers, the extremely toxic heavy metals (mercury, 
lead, cadmium), radioactive isotopes, antibiotics, hormones, bacterial and fungoid toxins, and mass of other very 
dangerous connections. Many harmful substances are the strongest oxidizers destroying cages of an organism and 
their genetic device and leading to accelerated aging and development of oncological diseases, including diseases 
of a mammary gland. In recent years the steady tendency on use of a functional food for prevention and treatment 
of diseases of a mammary gland at women by means of a protivoestrogenny diet was outlined. The directions of 
prevention of diseases of a mammary gland at women by means of products which promote removal of an estrogen 
from an organism (cabbage, wheat bran, seafood and fat fish, beans, including soy, vegetables and fruit, greens) are 
offered. Actions for strengthening of an exchange of an estrogen in a human body are defined.


